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Høringssvar vedr. direktionens reduktionsforslag angående midlertidige 

anvendelser/aktiviteter i fb. med havneudvikling ad. Budget 2023 bilag 25 

 

Siden 2015 har Svendborg Byråd understøttet byens kreative og skabende kultur ved at 

skabe muligheden for at indgå nyskabende og originale partnerskabsaftaler på Frederiksø. 

Vi vil derfor gerne indledningsvist rose byrådet for at inddrage byens borgere som med-

skabere af byens rum og havne-liv samt skabe plads til lokaldrevne idéer, kreativitet, 

nytænkning, iværksætteri og kulturel udvikling. Svendborg har virkelig kunnet bryste sig af 

at være en kommune, hvor alle kan finde plads til at leve det liv, de drømmer om, som det 

så fint beskrives i én af kommunens tidligere visioner1. Svendborg skal være et sted, hvor vi 

ikke nøjes med at drømme, men gør drømme til virkelighed, beskrives det også i visionen, 

og ’Kunsthåndværk på Kajkanten’ kan som forening, og som kommunens partner under 

havnelivspuljen, skrive under på, at vi er et fællesskab, som har fået gjort vores drømme til 

virkelighed. Siden december 2020 har foreningen haft til huse på kajkanten. Efter en 

omfattende istandsættelse tog vi lokalerne i brug april 2022, hvor vi har haft en frivilligt 

drevet kunsthåndværkerbutik, åbent værksted, allerede har afholdt flere markeder samt 

forskellige workshops. Værkstedsbutikken har i skrivende stund 12 aktive lokale 

kunsthåndværkere i lokalerne samt endnu 23 medlemmer blandt lokale kunsthåndværkere, 

som alle bidrager til fællesskabet og deltager ved vores større arrangementer. Vi har 

masser af spændende idéer og tiltag i støbeskeen, herunder mange forskellige typer af 

workshops og arrangementer, som vil inddrage endnu flere af byens borgere i det kreative 

og kulturelle liv på havnen. Vi tør endog gå så vidt som at kalde vores fællesskab for én af 

kommunens små, sikre og synlige succeser efter relativt kort tid i lokalerne. 

Derfor er det med stor forundring og bekymring, at vi nu har erfaret, at havnelivspuljen 

indgår i direktionens reduktionsforslag for budget 2023. Det drejer sig om en foreslået 

besparelse på årlige 545.000 kr. 



Af kommunens visioner for Fremtidens Havn2 fremgår, at havnen skal være for alle! Liv på 

havnen er en af vores bærende værdier, vi vil skabe rammer for kreative erhverv og 

iværksættermiljøer på havnen, og vi vil skabe plads til eksperimenter. Her synes kommunen 

at få rigtig meget for ovenstående beløb. Målet med havnelivspuljen var at 

partnerskabsaftalerne, og dermed lejerne, skulle bidrage med aktiviteter, der modsvarer en 

husleje. Med de allerede nuværende aktiviteter på havnen synes dette modsvar langt 

overgået. Den brede vifte af kulturelle og kreative partnerskaber har været både 

nyskabende og originale og understøtter livet på havnen i arrangementer såsom Lysfest, 

Åben Ø, Kunsthåndværkermarkeder, klimaugen, koncerter, SLIP festival, forskellige 

debatter, sommerkur, foredrag, svajerløb, flere museer, åbne og aktive værksteder, 

madmarkeder, jolle-regatta, julemarkeder, Waterfest, forestillinger, diverse sports- og 

outdoor-aktiviteter og meget mere – hele året rundt. Værdien af alle disse tiltag for 

havnelivet kan ikke fastsættes i kroner og ører, men som forening oplever vi både en stor 

tiltrækningskraft og opbakning blandt byens borgere og gæster både til hverdag og hver 

eneste gang ovennævnte festligheder løber af stablen. Kommunen vil arbejde for et samspil 

mellem erhverv, kultur og boliger som den vigtigste motor for at fastholde og skabe liv på 

havnen. Derfor kan det undre, at iværksætteri og det borgerinddragende kulturelement i 

dette samspil nu foreslås fjernet fra de fremtidige budgetter. 

Endnu én af kommunens visioner fra Fremtidens Havn lyder, at vi vil sikre at Svendborg 

Havn bidrager til høj by-kvalitet og øger Svendborgs tiltrækningskraft. Havnelivet og kunst- 

og kulturmiljøet på Frederiksø er uden tvivl medvirkende til at sætte Svendborg på 

Danmarkskortet. Ofte hører vi værkstedsbutikkens gæster fra andre dele af landet nævne 

det helt unikke ved Svendborgs kulturliv og Frederiksø synes meget kendt uden for byens 

grænser. Vi ved, at Svendborgs befolkningstal er stigende, og at byen tiltrækker yngre 

veluddannede tilflyttere og skattebetalere, som blandt andet kan medvirke til øget 

omsætning i byens butikker. Havnelivet omkring Frederiksø har også andel i denne 

tiltrækning, fordi Svendborgs politikere hidtil har været visionære i ønsket om, at her skal 

være et sted, hvor der er plads til mangfoldighed, og hvor man har fået mulighed for at 

gøre drømme til virkelighed. Det tiltrækker innovative og spændende mennesker, når vores 

politikere synligt viser, at de tør tage innovative og spændende beslutninger og fastholde 



kursen mod stadig mere udvikling af livet på havnen. Kunst og kultur i havnemiljøet sætter 

også Svendborg på verdenskortet med repræsentation af både internationalt kendte 

kunstnere og helt små lokale idé-skabere. Til vores arrangementer og i værkstedsbutikken 

vil vi anslå at omtrent 40% af vores besøgende i sommerperioden har været gæster og 

turister fra udlandet. Miljøet og livet på Frederiksø er blevet noget nyt og helt unikt for 

Svendborg, som også medvirker til mangfoldige fællesskaber og kulturel udvikling på tværs 

af landegrænser, og som bidrager til øget omsætning i turisme-højtider.  

Budgettet på årlige 545.000 kr. til anvendelser og aktiviteter i forbindelse med 

havneudvikling synes altså givet rigtig godt ud, og skaber en høj medmenneskelig og lokal 

værdi både for Frederiksøens partnerskaber, for byens borgere, for gæster og turister samt 

for havnens daglige liv og fremtidige udvikling. At spare denne pulje væk vil være et 

forfærdeligt tilbagetræk i forhold til det unikke aftryk, det har sat på Svendborg by og havn 

– og som rækker ud i fremtiden.   

Som det står skrevet i kommunens visioner; Fremtidens Havn er et kommunalt 

udviklingsprojekt, hvis succes afhænger af politisk vilje, opbakning og lokal forankring. Den 

lokale forankring og opbakning er sikker, men har vi også den politiske vilje til fortsat at 

understøtte et mangfoldigt og kreativt kunst- og kulturliv på Svendborg Havn? 

 

På vegne af foreningens 32 medlemmer,  

Kunsthåndværk på Kajkanten 

Kajkant 18D, Frederiksø 

5700 Svendborg 

 

Henvisninger: 

1. https://www.svendborg.dk/sites/default/files/acadre/Files_4949_6668071/bilag_1_-

_bilag_1_forslag_til_foreloebig_vision_for_svendborg_kommune.pdf 

2. https://www.fremtidenshavn.dk/vision-og-v%C3%A6rdier 
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Emne: Høringssvar vedr. Bofællesskabet i Vejstrup/ budgetforslag 2023 

Fra: Bodil Stenvig <bstenvig@icloud.com>  
Sendt: 16. september 2022 22:21 
Til: Økonomi Fælles Mail <okonomi@svendborg.dk> 
Cc: Antonsen@dadlnet.dk 
Emne: Høringssvar vedr. Bofællesskabet i Vejstrup/ budgetforslag 2023 

Til rettevedkommende i Svendborg kommune, Jeg ser det planlagte og kommende bofællesskab i Vejstrup, der er baseret på de økonomiske principper 
for den almene boligsektor i Danmark, som et værdifuldt bidrag til udviklingen af Vejstrup og hele den østlige del af Svendborg kommune. Et alment 
bofællesskab på tværs af generationer i dette område vil bidrage til et mere varieret boligudbud, som kan trække nye beboere til Svendborgs 
‘forstæder. Fx en borger som undertegnede der har deltaget i et seminar arrangeret af dette bofællesskab planlægningsgruppe. 

Det vil derfor være uforståeligt for mig, hvis man vælger at spare almene boliger i Vejstrup helt væk. Jeg vil opfordre til at de 4. mio. kr.  fastholdes på 
budgettet for 2023, alternativt flyttes til 2024 eller 2025 så processen med realisering af bofællesskabet kan fortsætte.  

Jeg håber naturligvis at kommunalbestyrelsen fortsat vil bakke op om at skabe en fremtid for projektet for Vejstrup by og for tilflytningen til Svendborg 
Kommune.  

Med venlig hilsen  

Bodil Stenvig 
Jægersborg Alle 217, 2. tv 
2820 Gentofte  



HHøringssvar S-MED Miljø og Teknik 

Budget 2023 Anlæg 2023 – 2026  
Bemærkninger til basisanlægsbudget berørt af reduktionsforslag 
 

Nedenfor ses bemærkninger og mulige konsekvenser til de enkelte forslag/bilag. 

Forslag /bilag nr. Bemærkninger Konsekvenser 
8 
Trafiksikkerhed og 
Cykelfremme 
 

 Ved at borttage budgettet vil der 
ikke blive foretaget forebyggende 
trafikale adfærdskampagner.  
 
Der vil ikke kunne tilbydes 
løbende lettere 
trafiksikkerhedsmæssige tiltag på 
baggrund af borgere og skolers 
bekymringer.  
 
Det er borgerne og skolerne, der 
er brugere af lokalområderne og 
det er borgerne og skolerne, der 
er gode anmeldere om 
trafiksikkerhedsmæssige 
udfordringer.  
 
En trafikudfordring, der 
prioriteres kan løses forholdsvis 
hurtigt ud fra dette budget. Der 
vil ikke udføres større politisk 
udvalgte trafiksikkerheds-
mæssige anlæg. 

10 
Trafiksikkerhed – 
Cykelstier 
 

 Ved at borttage budgettet vil der 
ikke kunne udvikles på 
kommunens cykelinfrastruktur. 
Dermed forringes 
trafiksikkerheden for de bløde 
trafikanter. 

16 
Naturpleje 
Primært skovrejsning 

Natur-anlægspuljen blev 
etableret i 2018 for at forbedre 
naturtilstanden i Svendborg 
Kommune. Det skete i kølvandet 
på en meget lav score i den 
landsdækkende vurdering af 
kommunernes Naturkapital 
(Naturkapitalindeks).  
 
Puljen var målrettet: 

 Borgerdrevne projekter 
med en ny tilgang til 
naturprojekter, hvor 
lodsejere/borgere i 

Udviklingsstrategiens signatur-
projekter inden for natur (der er 
strategiens bærende 
styrkeposition) vil ikke kunne 
finansieres. 

 
Der er blevet brugt 500.000 på at 
gennemføre en biodiversitets-
undersøgelse for Svendborg 
Kommunes natur. Uden puljen er 
der ingen mulighed for at følge 
biodiversitetsundersøgelsen op 
med relevante naturforbedrende 
projekter. 



højere grad tager initiativ 
til naturforbedrende 
tiltag. 
 

 At højne naturværdien på 
eksisterende 
naturområder og tiltag, 
der kan medvirke til at 
skabe ny natur. 
 

 Generel udvikling af 
natur- og friluftsområdet 
via de indsatser, der 
fremgår af Natur- og 
Friluftsstrategien. 

 
Der vil ikke være fremdrift i 
realiseringen af indsatserne i 
kommunens Natur- og 
Friluftsstrategi.  

 
Det vil ikke længere være muligt 
at understøtte udviklingen af 
Geopark Det Sydfynske Øhav og 
udnævnelse som UNESCO Global 
Geopark, samt efterfølgende at 
kunne fastholde udnævnelsen. 

14 
Byens rum og 
pladser 
 
32 
Renovering af 
klubhuse 
 
33 
Teater på havnen 
 
37 
Indretning og design 
af læringsmiljøer på 
skolerne 
 
38 
Styrket indvendigt 
vedligehold – skole 
og dagtilbud 
 
39 
Skoler – Faglokaler 
(bilag 39) 
 
40 
Dagtilbud – Pulje til 
indsatsområder 
 
43 
Pulje til 
vedligeholdelse af 
ejendomme m.m. 
 

Kommunale Ejendomme er 
bekymret for, at en reduktion af 
anlægspuljen vil medføre 
afskedigelse af medarbejdere i 
kommunen.  
 
En stor del Kommunale 
Ejendommes medarbejdere 
bliver finansieret af honorar fra 
forskellige anlægsprojekter. Når 
disse ikke bliver igangsat, vil der 
alt andet lige mangle lønmidler.  
 
Nedgang i opgaver og projekter 
vil skabe uro og fjerne 
jobtilfredshed og sikkerhed. I en 
sådan en situation vil det ikke 
være mærkeligt, at man 
begynder at orientere sig efter 
andre jobmuligheder.  
 
 
 
 

En nedskrivning af ovenstående 
puljer vil medføre, at der ikke er 
midler til at vedligeholde 
kommunens ejendomme.  
 
Manglende vedligehold vil alt 
andet lige medføre at 
kommunens bygninger vil blive 
forringet.  
 
Hvis puljerne 14, 32, 37, 38, 39 
og 40 vil blive reduceret eller 
fjernet vil det alt andet lige også 
resultere i et pres fra 
fagområderne til at finansiere 
deres opgaver og projekter af 
vedligeholdelsespuljen (43), som 
ikke vil kunne realiseres.      
 
 

 

 



Høringssvar vedr. bofællesskabet i Vejstrup/budget 2023 

 

Der arbejdes seriøst og ihærdigt på planer om et fremtidigt generationsblandet bofællesskab i 

Vejstrup. I anledning af de forestående budgetforhandlinger ønsker gruppen bag 

bofællesskabsprojektet i Vejstrup at udtale følgende: 

Glæden var stor, da Svendborgs kommunalbestyrelse i forbindelse med budget 2022 bakkede 

op om opførelse af et bofællesskabsprojekt og afsatte 4 mio. kr. i 2023 til alment byggeri i 

Vejstrup.  

Stor var også glæden, da SAB og kommunen i fællesskab med en lodsejer fandt frem til en 

egnet grund, og vi for nylig blev inviteret til møde om planlægning af den forestående proces. 

Denne milepæl har vi set meget frem til, idet erfaringer fra andre bofællesskaber har vist, at 

konkrete planer har væsentlig betydning for at få beboergruppen til at vokse. 

Glæden varede dog kun få dage, indtil vi fik tilsendt høringsmaterialet til budget 2023 fra Miljø 

og Tekniks fællessekretariat, hvoraf det fremgår, at Svendborg Kommunes bidrag er i fare for 

at blive trukket tilbage og tidligst vil optræde på et budget efter 2026. Dette vil betyde, at 

processen vil gå i stå, og at det ikke vil være muligt at fastholde de nuværende interesserede. 

Foreningen vil derfor blive nedlagt og projektet lagt i graven. 

Idéen til et bofællesskab i Vejstrup er opstået i forbindelse med den igangværende positive 

udvikling af Vejstrupområdet, og et borgermøde om bosætning på Kvægtorvet i Svendborg i 

november 2019, hvor der skulle gives input til den nye kommuneplan, satte skub i initiativet.  

Bofællesskabet vil blive opført som alment byggeri i samarbejde med SAB, være for alle 

generationer og tilbyde en ny boligform i Landsbyklyngen Gudmekongens Land. Byggeriet 

opføres som tæt, lav bebyggelse med respekt for områdets bygningskultur og inspireret af ”en 

firlænget gård”. Målet er 20 boliger med tilknyttet fælleshus indeholdende fællesvaskeri, 

spisesal, køkkenfaciliteter, gæsteværelser og hobbyfaciliteter. 

Interessegruppen bag bofællesskabet består af såvel Vejstrupborgere, borgere fra Svendborg 

Kommune og potentielle tilflyttere fra den øvrige del af Fyn og Sjælland. Der er såvel 

børnefamilier som midaldrende og seniorer i gruppen.  

I de værdier, der er formuleret for bofællesskabet, lægges der vægt på, at bofællernes 

opmærksomhed rækker ud over bebyggelsen, så bofællesskabet bliver en aktiv del af 

lokalsamfundet og bidrager til udviklingen og fællesskabet i området.  

Vi ser det kommende bofællesskab som et værdifuldt bidrag til udviklingen af ikke blot 

Vejstrup, men af hele den østlige del af Svendborg Kommune. Det vil derfor være uforståeligt 

for os, hvis man vælger at spare almene boliger i Vejstrup helt væk. Vi vil opfordre til, at de 4 

mio. kr. fastholdes på budgettet - alternativt flyttes til 2024 eller 2025, så processen kan 

forsætte. 

Vi håber naturligvis, at kommunalbestyrelsen fortsat vil bakke op om at skabe en fremtid for 

projektet, Vejstrup By og tilflytningen til Svendborg Kommune. 

 

 

Vejstrup, den 9. september 2022 

 

Med venlig hilsen 

Bestyrelsen for Bofællesskabet i Vejstrup 

 

Bitten Granhøj 

Steen Antonsen 

 Elisabeth Antonsen 



 

 

Svendborg Kommune Budget 2023 - Reduktionsforslag anlæg i høring 
 
Høringssvar fra Skolebestyrelsen og MED-udvalget på Thurø Skole vedr. bilag 37: 
Indretning og design af læringsmiljøer på skolerne.  
 
På den enkelte skoles budget er der afsat en ganske lille ressource til den årlige indvendige 
vedligehold og evt. anskaffelser. En ressource som reelt ikke dækker, de udgifter, skolen har årligt. 
Til den udvendige vedligehold og anskaffelser er der ikke afsat noget på skolens budget. 
 
Hensigten med puljen til indretning og design af læringsmiljøer indvendigt og udvendigt, var netop 
at råde bod på skolernes manglende økonomi på dette område og at sikre, at skolerne fik 
mulighed for at ændre på/nytænke læringsmiljøer som en del af mangfoldige læringsmiljøer. 
 
Et af fem indsatsområder i mangfoldige læringsmiljøer er netop fokus på indretning af de 
læringsmiljøer, vi tilbyder eleverne. Med indførelsen af puljen på de 2 mio. årligt til alle skoler, 
valgte skoleledergruppen en fordeling, hvor halvdelen af skolerne år 1 fik andel i puljen fordelt på 
elevtal. Dette for at sikre, at de enkelte skoler fik et beløb, der kunne gøre en forskel i forhold til 
indretning af læringsmiljøer. År to skulle den anden halvdel af skolerne således have en andel ud 
fra en tilsvarende fordelingsnøgle.  År to blev halvdelen af puljen til indretning af læringsmiljøer 
sparet væk og skolerne, der skulle have deres andel år 2 fik således kun det halve beløb med 
lovning på, at de samme skoler år 3 ville få den manglende andel.  
 
På Thurø skole står vi i den situation, at vi i foråret (efter flere års forsinkelse) fik revet to 
kondemnerede huse ned på et stykke grund, der ligger op til Thurø Kirke/kirkegård. Vi fik stillet i 
udsigt, at vi ville kunne gøre brug af de ressourcer som evt. ville blive tilovers i nedrivningspuljen.  
Men det lykkedes ikke at få penge fra den pulje, der var afsat til nedrivning af de to huse til 
reetablering af vores nye udeområde og drømmen om et lege- og læringsområde. Dette fordi 
Svendborg Kommune nu er gået i spare-mode og har brug for alle ressourcer til el, varme mv. 
Puljen til nedrivning betalte for planering, rullegræs, hegn og hæk, og vi er efterladt med området, 
som det står nu. 
 
Pt. er vi nødt til at indhegne området og lade det være lukket for eleverne, da vi ikke kan have 
elever på området, før der er en eller anden form for opdeling i form af mindre miljøer eller 
beplantning, så vi undgår boldspil på området, da det som nævnt ligger lige op ad kirkegården, og 
vi ønsker at bevare det gode naboskab mellem skole og kirke. Da midlerne fra nedrivningspuljen 
forsvandt til besparelser, har vi sat vores lid til, at de midler vi stadig har fra indeværende budgetår 
til indretning af læringsmiljøer, kunne suppleres med næste portion. Spares de midler væk, er der 
kun muligheden for at søge midler via fonde tilbage og håbe på, at vi ad den vej vinder i lotteriet. 
Indtil vi på den ene eller anden måde skaffer ressourcer til området, vil det nye flade græsareal 
desværre være spærret af for vores elever og andre brugere i stedet for at gøre gavn som grønt 
læringsmiljø i tråd med intentionerne om mangfoldige læringsmiljøer. 
 
Alt i alt vil en besparelse eller helt fjernelse af ressourcerne til indretning og design af 
læringsmiljøer på skolerne kunne sætte en stopper for arbejdet med at udvikle, designe og indrette 
de fysiske læringsmiljøer på skolerne i tråd med den tænkning, der ligger i mangfoldige 
læringsmiljøer. 
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          14. september 2022 
Høringssvar 
 
Reduktionsbudgetforslag vedr. aktiviteter i forbindelse med havneudvikling, bilag 25 
 
På Danmarks Kostumarium har vi 2 års erfaringer med havnelivspuljen, budgetter til Åben Ø og 
Lysfest og har tydeligt mærket værdien af, at de mange initiativer og aktiviteter på Frederiksøen 
bliver koordineret. 
 
Vi er, som de øvrige lejere på Frederiksøen, først og fremmeste optaget af og forpligtet på de 
forskellige aktivitetsformer og -tilbud, som var forudsætning for, at vi overhovedet fik en 
partnerskabsaftale. Skal en fælles mangfoldig indsats have stor og øget effekt både internt og 
eksternt kræver det fortsat koordination og omhyggelig kommunikation på kryds og tværs mellem 
os, det kommunales mange niveauer, Svendborg Havn, Svendborg Event m.fl. og de mange 
potentielle eksterne interessenter og samarbejdspartner i byen og resten af kommunen.  
 
Det har gjort en markant forskel for den gode kommunikation mellem parterne, at koordinatoren er 
kommet på banen i en funktion med flere ressourcer og timer end tidligere. Skal den ønskede 
professionalisering af livet, tilgængeligheden og aktiviteterne på Frederiksøen kunne 
fastholdes/styrkes, må funktionen ikke spares væk.  
Koordinatoren er slusen, der sparer kommunens øvrige afdelinger for henvendelser fra os, da 
hun ofte allerede kender problematikker og svar. Hun orienterer hurtigt tilbage til os, så vi brugere 
og lejere sikres forståelse for kommunale målsætninger. En væsentlig årsag til det fine samarbejde 
med koordinatoren er særlige kvalifikationer og god forståelse for kompleksiteten i kommunens 
struktur sat overfor de mangefacetterede og forskelligartede tiltag og behov på Frederiksøen. En 
nedjustering i stillingen vil uden tvivl øjeblikkeligt afsløre sig i langt ringere sammenhængs- og 
udviklingskraft mellem kommunen og Frederiksøs lejere. 
  
Vi er forpligtet til at samskabe og invitere kommunens borgere og besøgende indenfor til særlige 
aktiviteter på fælles åbne dage. Det er af stor betydning, at aktiviteterne løfter sig op over 
almindeligt dagligt vande og udtrykker kvalitet. Midlerne, der har været afsat til at gennemføre 
disse dage, har sikret et højt niveau og et professionelt udtryk. Vi lejere ønsker alle at tilbyde 
kvalificeret formidling og gode oplevelser, men en koordinator kan sikre og validere kommunens 
intention om at løfte og understøtte de kreative kulturelle lag. Det er heller ikke uden betydning, når 
vi som lejere søger eksterne fondsmidler og tilsvarende til projekter, partnerskaber og tværgående 
initiativer, at der fortsat også vil være en kommunal initiativpulje af en vis størrelse.  
 
Vi vil derfor bede politikerne i Svendborg kommune om at genoverveje dette reduktionsforslag. 
 
På bestyrelsen for Danmarks Kostumariums vegne 
 
 
Karen Maigaard 
forperson 



 
 

VVi samvirker om at udvikle et stærkt fællesskab, som kendetegnes ved, at det er godt og attraktivt at bo, arbejde og leve. i 
Landsbyklyngens Gudmekongens Land  

www.gudmekongensland.dk 

      

Gudme den 16. september 2022 

Kære Kommunalbestyrelse  

 

I de seneste år er opbygget et godt samarbejde mellem Landsbyklyngen Gudmekongen land 
og politikkerne i kommunalbestyrelsen. Det er sket gennem en eksperimenterende 
samarbejdsform hvor politisk beslutningskompetence kombineret med lokal 
handlingskompetence samt tillidsskabende samarbejde med administrationen, har skabt 
rammer for en bredere involvering af borgerne i arbejdet med lokal udvikling og 
nærdemokrati. 

 

Administrationens oplæg til at fjerne alt kommunalt tilskud til at understøtte lokal udvikling 
under indsatsområde Land, By- og Havneudvikling vil være et voldsom tilbageslag i arbejdet 
med skabe en mere samskabende tilgang med borgerne i lokalområderne. 
Tilskudsordningerne - pulje til borgerbudgetter, potentialeplaner samt  Lokalsamfundspuljen, 
er i det samlede billede en promille af det samlede kommunale budget, men er en helt 
fundamental katalysator for at engagere og motivere borgere lokalt til at være medskabere af 
attraktive lokalsamfund og lokalt nærdemokrati. Under indsatsområdet ligger også driftsmidler 
til at understøtte lokalråd og landsbyklynger. Driftsmidler benyttes bl.a. til information og 
informationskanaler, samt afvikling af borgermøder, og der dermed en afgørende faktor for, at 
vi kan drive lokalråd og landsbyklynger. 

 
Vi erkender, at alle områder skal bidrage, hvis Svendborg Kommune skal nå i mål med budget 
2023. At I er nødsaget til at lave nogle hårde politiske prioriteringer ift. at sikre 
kernevelfærden, men også for at have et råderum til at realisere indsatser i kommunens 
udviklingsstrategi.  
 
Vi appellerer dog til, at I i budgetforhandleringer har fokus på de langsigtede strategiske 
indsatser og understøtning af lokal udvikling frem for kortsigtede regnearks-handlinger.  

Skolerne er et helt centralt omdrejningspunkt I lokalområderne. Det er derfor med bekymring 
vi kan læse at der på indsatsområde Vedligehold og nybyg lægger op til en kraftig reduktion på 
Indretning og design af læringsmiljøer på skolerne samt pulje til vedligeholdelse af ejendomme 
m.m.  
En løbende vedligeholdelse og udvikling af skolerne er helt centralt for, at folkeskolerne er et 
attraktivt tilbud for lokalområdernes børnefamilier og kommende tilflyttere.  
Dertil kommer reduktionsforslaget i Børne- Unge og Uddannelsesudvalget - Reduktion i 
ressourcetildelingen til skoler med matrikeltillæg til skoler med flere matrikler. Samlet set 
vurderes disse forslag at vanskeliggøre drift af den lokale skoler – Stokkebækskolen. 
Erfaringsmæssigt har vi set, at en ”udsultning” af folkeskoleområdet bidrager til, at 
folkeskolerne vælges fra, og dermed mister man eksistensgrundlaget for at drive folkeskoler i 
lokalområdet.  

En vigtig forudsætning for lokale skoler er også, at sikre fødekæden til skolerne. Vi har en 
løbende udskiftning i boligmassen i lokalområdet, men vi har også brug for boligudvikling, for 
at sikre bosætning. En fjernelse af pulje til jordforsyning i landdistrikterne vil udhule denne 
mulighed.  



 
 

VVi samvirker om at udvikle et stærkt fællesskab, som kendetegnes ved, at det er godt og attraktivt at bo, arbejde og leve. i 
Landsbyklyngens Gudmekongens Land  

www.gudmekongensland.dk 

 

I lokalområderne finder vi det vigtigt at indgå partnerskaber med kommunen om handleringer, 
der er med til at understøtte kommunens DK2020-mål. Tiltag i denne retning kunne være 
udfasning af lavbundsjorde, skovrejsning samt at tilskønne til at reducere kørsel i bil ved at 
cykle. Sidstnævnte fordrer dog, at der skabes mere trafiksikkerhed ved etablering af cykelstier 
mellem byerne i landsbyklyngen og de centrale trafikknudepunkter. Besparelsesforslag på 
veje, stier og Parkering samt Grøn omstilling vurderes, at gøre det vanskeligere at motivere 
borgere til at engagere sig i den grønne omstilling.  

 

I lokalområderne er vi er vant til at tage hånd om at styrke, drive og udvikle vores 
fællesskaber, således børn, unge, voksne og seniorer kan leve og deltage i et godt hverdagsliv. 
Det skaber gode ambassadører for vores lokalområder og bidrager til, at vores lokalområder 
forbliver attraktive for bosætning.  
Det lokale entreprenørskab er her et helt centralt omdrejningspunkt sammen med den lokale 
vilje til at sætte mål og retning for den lokale udvikling gennem arbejdet med lokale 
potentialeplaner. Puljeordningerne - pulje til borgerbudgetter, potentialeplaner samt 
Lokalsamfundspuljen er dermed også katalysator for at igangsætte projekter i relation til den 
lokale potentialeplan og landsbyanalysen.  

Gennem arbejdet med lokale projekter henter vi en del ekstern medfinansiering, der ofte bliver 
igangsat og genereret ved et mindre kommunale tilskud via de disse puljeordninger. 

Vælger I at følge administrationens oplæg til reduktion på Land, By og Havneudvikling 
vurderes, at I derved fjerner en af hjørnestenene i at understøtte det lokale entreprenørskab. 

 

Afslutningsvis bakker landsbyklyngen op omkring bestyrelsen for Bofællesskabet i Vejstrups 
høringssvar hvori det påpeges at det kommende bofællesskab i Vejstrup ses som et værdifuldt 
bidrag til udviklingen af ikke blot Vejstrup, men af hele den østlige del af Svendborg 
Kommune. Vi foreslår, at I ikke sparer almene boliger i Vejstrup helt væk, og opfordre til, at 
de 4 mio. kr. fastholdes på budgettet - alternativt flyttes til 2024 eller 2025, så processen kan 
forsætte.  

Med venlig hilsen  
Landsbyklyngens Gudmekongens Lands bestyrelse 

Formand 

Jens Peter Jacobsen  

 
 

 



1

Emne: Ang. besparelse på puljen  "Midlertidige anvendelser / aktiviteter i forbindelse med havneudvikling" 

Fra: lauraklakk@systemli.org <lauraklakk@systemli.org>  
Sendt: 16. september 2022 11:18 
Til: Økonomi Fælles Mail <okonomi@svendborg.dk> 
Emne: Ang. besparelse på puljen  "Midlertidige anvendelser / aktiviteter i forbindelse med havneudvikling" 

Hej Svendborg kommune 

Som borger må jeg råbe op, når jeg hører, at der er planer om at puljen 
 "Midlertidige anvendelser / aktiviteter i forbindelse med havneudvikling" skal skæres væk. 

Min familie, venner og jeg glæder os hvert år til Lysfest og Åben Ø. Det er arrangementer, som samler os og vi elsker det. Vi sejler kajak, skater og går 
ture på øen men det er ikke et spændende sted at være, hvis der ikke er liv. Udover de forskellige værksteder, man kan besøge, synes vi og børnene 
det er så dejligt at være samlet med SÅ mange mennesker på øen et par gange om året. 

Vi håber virkelig, I vil trække ideen om at skære i puljen tilbage 

Vh Laura 



1

Emne: VS: Liv i Svb = liv på Frederiksø 

Fra: Laura Klakk (hun/hende) <klakk@logladies.dk>  
Sendt: 16. september 2022 11:14 
Til: Økonomi Fælles Mail <okonomi@svendborg.dk> 
Emne: Liv i Svb = liv på Frederiksø 

Hej Svendborg kommune 

Vi er i vores værksted på Frederiksø blevet opmærksom på, at man ønsker at skære puljen ��� ����������������������������������������������������� ���
������������������ �� 

Dette berøre os i høj grad, da den pulje er grundlag for aktiviteter og god kommunikation mellem brugere/borgere ad Frederiksø og kommunen. 

Lysfest og Åben Ø er to tilbagevendende arrangementer som samler borgere i midten af Svendborgs ånd - på havnen. Kulturliv, sanser og havvand 
blandes som næsten intet andet sted i Danmark. Ved at spare midler til disse dør noget af den altafgørende ånd for et pulserende og spændende 
havneliv.  

Vi håber meget, I vil genoverveje at skære i netop denne pulje. 

--  
De bedste hilsner 
Log Ladies 
------------------------ 
klakk@logladies.dk 

+45 60639595

Log Ladies logladies.dk

Svendborg værksted - 18B stuen, Frederiksø 
København værksted - Ryesgade 23, Nørrebro



Høringssvar vedrørende reduktionsforslag for basisanlægsbudget 2023 – 2026 

Kultur, fritid og idræt, bilag 32 

 

 

 

 

 

Renoveringspuljen til vedligeholdelse, energioptimering samt miljøforbedrende projekter af de 
folkeoplysende foreningers klubhuse samt lokaler har de sidste fem år udbetalt tilskud til i alt 59 projekter 
af divergerende størrelser. 

Puljen er helt afgørende for, at klubhusene i kommunen kan holdes i ordentlig stand. 

Fjernes puljen vil kommunalbestyrelsen skabe en enorm skævvridning af området, idet der vil blive skabt 
en gruppe ”andenrangsklubber,” som ikke længere kan få tilskud til vedligeholdelse. 

 

Spareforslaget lyder på 736.000 kr. i 2023 og 436.000 kr. de efterfølgende år. 

De 736.000 kr. i 2023 fremkommer på baggrund af et forventet mindreforbrug i 2022. Da der finder en 
ansøgningsrunde sted i november 2022, er det anførte tal absolut usikkert. 

 

Folkeoplysningsudvalget kan på ingen måde anbefales at spare på området. Et forfald i bygningsmassen må 
forventes at blive resultatet og et endnu større økonomisk pres lægges over på de frivillige ledere. 

 

 

 

Jan Find Petersen 

Formand for Folkeoplysningsudvalget 

Svendborg den 16.09.2023 

 

 

 

 





 



Høringssvar til Svendborg kommune ang. Bofællesskab i Vejstrup. Almennyttig bolig.

Jeg er i interessegruppen for planlægning af bofællesskabet i Vejstrup. I øjeblikket bor jeg i
Stenstrup, hvor jeg flyttede til i 2003 fra København. I mellemtiden er jeg blevet skilt, og
mine børn er blevet store. Min søn er 22 og er uddannet tømrer og min datter er 18 og går
på Svendborg Gymnasium. Hun flytter nok hjemmefra om ca. halvandet år.
I bruger jo udtrykket “Empty Nesters” på kommunens hjemmeside, og jeg går jo snart ind
under den kategori.
Ønsket om at bo i bofællesskab, har været stort i mange år, og jeg har for nogle år siden
besøgt bofællesskabet “Bondebjerget” i Odense, men syntes at det var for stort og jeg ville
allerhelst forblive boende i Svendborg kommune. Derfor blev jeg utroligt glad, da jeg blev
opmærksom på, at der var gang i forberedelserne af et bofællesskab i Svendborg Kommune
i Vejstrup. Jeg har meldt mig ind i interessegruppen og været til møde med bestyrelsen.

For mig er det utroligt positivt, at værdigrundlaget er et bofællesskab med forskellige
aldersgrupper og fra forskellige samfundslag. Det vil blive én af fremtidens gode boformer,
tror jeg, eftersom mange ældre bliver ensomme når de bliver alene og børnefamilierne kan
have brug for ekstra hænder og nærvær fra en midaldrende, fx.når deres børn bliver syge.
Et bofællesskab hvor man støtter hinanden kan afhjælpe mange problemer for mennesker i
alle aldre og øge både den mentale og fysiske sundhed.
Som jeg ser det, burde Svendborg Kommune tage imod dette initiativ med “kyshånd” og
støtte flere af den slags initiativer meget mere, da der er et stort behov for dette. Mange jeg
taler med ville helst flytte i et bofællesskab, hvor der er ordnede forhold og en bestyrelse, så
man ikke kommer i klemme, hvis man evt senere ville flytte. Derfor er et bofællesskab
dannet som almennyttig bolig en god løsning, men der er så vidt jeg ved ikke ret mange af
dem her i Svendborg.
Jeg er derfor meget ked af hvis kommunen beslutter at spare pengene til dette fine initiativ,
som SAB jo ellers er meget villige til at medfinansiere.
I skriver på jeres hjemmeside under Bosætningsstrategier og “empty nesters”, at
“Bofællesskaber er en stærk stigende trend, særligt for denne målgruppe….i 2032 forventes
det at hver fjerde svendborgenser er over 65 år”
og under samme bosætningsstrategi “Københavnere” (tredje punkt) : “ Svendborg skal
understøtte, at der i lokalområderne er attraktive familieboliger og mulighed for at indgå i
stærke fællesskaber”. Det må man jo sige at netop et bofællesskab har mulighed for at
virkeliggøre.
Under jeres punkt “Boligtyper og boligformer” skriver I :” Borgere der ønsker en ny type
bolig, skal kunne finde den inden for kommunen. Derfor er det vigtigt, at der både kan
tilbydes store og små boliger, forskellige ejerformer og boliger både i byen og på landet”.

Så kære kommune, da der ikke er ret mange af denne type bofællesskaber i kommunen,
kunne dette initiativ blive en god reklame for en sund boligform i vores kommune, og et godt
eksempel på kommunens værdier om “det gode liv”. Jeg håber, I vil tænke langsigtet og
gøre alt for at finde de penge!

med venlig hilsen

Lone Finnerup Robinson



Svendborg Kommune - Byrådet 
Høring af reduktionsforslag fra Børne-, Unge- og 

Uddannelsesudvalget  
budget 2023 

 

Høringssvar sendes senest d. 6. september 2022 kl. 15.30 til: bu@svendborg.dk mrk. 
Høringssvar budget 2023 

Høringssvar afgivet af  
 MED 
Stokkebækskolens bestyrelse Bestyrelse 
 Andet 
Evt. generelle bemærkninger 
 
Fordeling  
Bestyrelsen er bekymret for, at besparelsen ikke er ligelig fordelt skolerne imellem, fordi der 
er skoler med få DSA-elever og kun én matrikel, som vil blive ramt i mindre grad.  
 
Anlæg – og optag i børnehusene og skolerne 
Anlægstema omkring udvidelse af Skårup Børnehus – forslag 2 - til en vurderet sum af 12 
mio. kr. - er vi uforstående overfor, da der er ledige pladser i Gudme Børnehus.  
Skårup Skoles skoledistrikt er tilrettet, så Skårup Skole er ét-sporet, og med en 
kapacitetsudvidelse i dagtilbuddet, vil skolen ikke kunne optage det øgede antal børn.  
Når der ikke er plads til flere børn i skolen, så er vi uforstående overfor det faktum, at man 
ikke ønsker at udnytte den ledige kapacitet, som er i Gudme Børnehus.  
Gudme Børnehus er relativt nybygget, den er kendetegnet ved et højt fagligt niveau og 
tilmed med ressourcepladser. Der er pt. en ledig stue og 15-20 ledige pladser i Gudme 
Børnehus. 
 
Mulig besparelse 
Bestyrelsen peger på, at idrætsskoleprojektet kunne kigges på i et besparelsesforslag.  
En reduktion af idrætsskoleprojektet kan medføre en kortere skoledag og udnyttelse af UU 
som dobbeltbemanding – præcis to forhold, som kommer de sårbare elever til gode.  
 
Rengøring 
Vi har tidligere givet høringssvar på reduceret rengøring på skoler, og vi kan ikke anbefale, 
at rengøringsniveauet sænkes, fordi det er medvirkende til lavere sygefravær for både 
elever og medarbejdere. Desuden er rengøring af toiletter meget vigtig for elevernes trivsel.  
 
Haver til maver – det er et virkelig godt tilbud til vores børn, og vi ønsker at bevare 
tilbuddet. 
En fremstrakt hånd – virkelig vigtigt projekt for sårbare elever. 
 
REDUKTIONSFORSLAG SKOLE OG UDDANNELSE 
Konkrete bemærkninger til de enkelte spareforslag                                                
(udfyldes efter behov) 

1. Generelt løft af folkeskolen 
 
 
 



 
Mangfoldige læringsmiljøer 
Bestyrelsen er grundlæggende meget tilfredse med udmøntningen af Mangfoldige 
læringsmiljøer, ML, idet eleverne på skolen opleves at få den hjælp, de har brug for. 
Udmøntningen betyder, at Svendborg Kommune som én af de få kommuner i Danmark har 
en nedadgående og stabil segregeringsprocent.  
 
Det skyldes det økonomiske grundlag, som gør det muligt for skolerne at etablere lokal 
understøttelse af børn med særlige behov, så de kan blive i almenmiljøet.  
 
Økonomien er forudsætningen for udvikling af de nødvendige specialpædagogiske 
kompetencer, tiltrækning og kompetenceudvikling af medarbejdere med de nødvendige 
forudsætninger, skabelse af fysiske miljøer og skabelse af fleksible løsninger som 
forudsætninger for trivsel for eleverne. 
 
Elevgrundlag 
Stokkebækskolens elevgrundlag er kendetegnet ved, at mange familier opfylder kriterierne 
for socio-økonomisk tildeling, og 15 – 25% af eleverne er kendetegnet ved at have behov 
for særlig tilrettelæggelse i almenmiljøet.  
 
Elevernes trivsel 
Vi er derfor grundlæggende bekymrede for den langsigtede trivsel for vores børn og unge og 
deres mentale sundhed.  
 

2. Reduktion i ressourcetildeling til skolerne: Elev nr. 27 og 28 
 
Reduktion på 20% - vi anerkender forslaget til besparelsen 
 

3. Reduktion i ressourcetildelingen til skoler med matrikeltillæg til skoler med 
flere matrikler 

 
Samlet overblik og fordeling 
1 mio. kr. i besparelse på matrikeltillæg – besparelsesforslag på 167.000 pr. matrikel – 
fremover foreslås tildelingen til 500.000 kr. pr. matrikel 
Forslaget gælder følgende skoler: Tåsinge, Issø, Nymark, Ørkild, Stokkebæk (3 matrikler) = 
6 matrikel-tillæg 
Af de 5 matrikelskoler svarer Stokkebæk for 30% af besparelsen – 334.000 ud af 1 mio.kr. 
 
Politisk beslutning 
Når det politisk er besluttet, at Stokkebækskolen skal være en skole på tre matrikler, så må 
man også prioritere at understøtte opgaven politisk og økonomisk.  
 
Omkostninger ved matrikler 
Det er ekstra dyrt at drifte flere matrikler, fordi der skal bruges ekstra lønkroner på 
funktioner som fx trivselsmedarbejdere, faglige vejledere, særlige foranstaltninger i 
mangfoldige læringsmiljøer, arbejdstillæg, kørsel.  
Driften af små matrikler er det modsatte af stordriftsfordele, og i forvejen er 
matrikeltillægget underfinansieret, jvf. beregning nederst i dette punkt.  
 
2 indskolingsmatrikler på Stokkebækskolen 
Stokkebækskolens indskolingsmatrikler er som de eneste skolematrikler i Svendborg 
Kommune meget små – med kun 4 klasser på hver – og det gør dem ekstra sårbare, fordi 
personalets størrelse er meget lille på hver matrikel.  



Derfor er der allokeret ekstra ressourcer til de to matrikler for at opretholde en størrelse i 
personalet, som gør det muligt at opretholde serviceniveauet, understøttelsen af ML og den 
daglige drift. 
 
Dertil kommer indskrivningsdilemmaet til to matrikler, når det gælder afstandene på 
landet. 
Stokkebækskolens nuværende 2 stk. 0. klasser fordeler sig med én klasse på 22 elever på 
afdeling Hesselager og 30 elever på afdeling Gudbjerg, og det skyldes, at forældrene kan 
ønske matrikel. 
På landet kan kørsel til en matrikel betyde, at forældrene skal afsætte 60 minutter mere om 
dagen, hvis der skal køres til en fjerntliggende matrikel, og derfor skal forældrene have 
deres ønsker opfyldt, ellers vælger de en anden skole end distriktsskolen. 
 
Fordelingen af elever betyder, at vi på afdeling Gudbjerg må oprette to hold i 0. klasse, fordi 
en klassestørrelse på 30 elever i 0. klasse er for stor. De to hold koster det samme som to 
børnehaveklasser.  
 
Matrikeltillæg foreslås sænket til 500.000, og nedenstående beregning viser de ekstra 
udgifter, der gør det ud for én ekstra indskolingsmatrikel på Stokkebækskolen: 
 
Beregning: 
 
En afdelingsleder - 600.000 kr. 
Reduktion af sekretær – 30.000 kr. 
En fuldtidsansat lærer/pædagog til mellemformer/mangfoldige læringsmiljøer – 500.000 kr. 
En ”flyver-pædagog” med specialundervisningskompetencer – 250.000 kr.  
Kørsel – tillæg til vejledere og ressourcepersoner til flermatrikler – 25.000 kr.  
En børnehaveklasse i to hold (kun 2022-23) – 650.000 kr. 
Morgen- og eftermiddags-SFO – ekstra åben og lukke-vagter– 75.000 kr.  
I alt 2.130.000 kr.  
 

4. Reduktion af ressourcetildeling til heldagsklasser og funktionsklasser 
 
Bestyrelsen finder det rimeligt, at både almen og special bidrager til besparelsen 
 

5. Reduktion af budget på Byhaveskolen inkl. SFO 
 
Som i pkt. 4 
 

6. Reduktion af budget på Centerafdelingen 
 
Som i pkt. 4 
 

7. Reduktion af PPR´s budget 
 
PPR spiller en helt afgørende rolle i understøttelsen af ML. En segregeringsprocent på 3% 
kan kun overholdes, når PPR understøtter opgaven.  
PPR giver betjening af høj kvalitet, PPR handler hurtigt, og det er alt sammen helt afgørende 
for, at vanskelighederne ikke udvikler sig.  
 

8. Reduktion i ressourcetildelingen til skolerne på DSA (Dansk som andet sprog) 
 



Vi anerkender reduktionen i ressourcetildelingen til DSA, da skolerne får DSA-midler gennem 
den socio-økonomiske tildeling.  
 

9. Øget forældrebetaling i SFO 
 
Med en øget forældrebetaling øges risikoen for, at det går ud over de svageste familier, og 
at tilslutningen til SFO falder.  
 
 
REDUKTIONSFORSLAG DAGTILBUD 
Konkrete bemærkninger til de enkelte spareforslag                                                
(udfyldes efter behov) 

10.ForårsSFO fra 1. marts 
 
FSFO må ikke blive en skrue, som kan skrues på, når der skal spares penge.  
 
I et børneperspektiv skal børn være børn så længe som muligt. Vi er vidne til en væsentlig 
øgning i før-skole-børn i vanskeligheder og med behov for PPR-udredning, og dermed er vi 
meget i tvivl om, hvorvidt børnene følelsesmæssigt kan håndtere så tidligt et skift. 
 
I et økonomisk skoleperspektiv er FSFO i forvejen underfinansieret, og en tidligere start på 
FSFO vil lægge et yderligere økonomisk pres på skolerne.  
 

11.Administrative udgifter til tilsyn på dagtilbudsområdet 
 
- 
 

12.Reduktion af resurseindsatser på dagtilbudsområdet 
 
- 
 

13.Rammereduktion på dagtilbudsområdet 
 
- 
 
REDUKTIONSFORSLAG FAMILIE, BØRN OG UNGE 
Konkrete bemærkninger til de enkelte spareforslag                                                
(udfyldes efter behov) 

14.Rammereduktion - Familieafdelingen 
 
- 
 
REDUKTIONSFORSLAG på tværs af Børne-, Unge- og Uddannelsesudvalget 

15. Rammereduktion på den centrale administration under Børne-, Unge- og 
Uddannelsesudvalget 

 
Det er vigtigt, at man prioriterer medarbejdere, der er tættest på eleverne, og vi 
har den holdning, at administrationen skal bidrage. Vi har indtryk af, at 
administrationen er vokset antalsmæssigt. 



Man bør kigge på at mindske forskellige projekter, så betjeningen er i 
overensstemmelse med skolernes hverdag og praksis. 

 



Til Svendborg Kommunes politikere. 

 

 

Høringssvar vedrørende Svendborg Kommunes spareforslag 

angående nedlæggelse af forsamlingshuspuljen. 

Beslutning om indstilling af høringssvar vedtaget  på møde i Svendborg kommunes forsamlingshusudvalg d. 
14.09. 2022 

Udmøntning af beslutning, hermed i understående ordlyd,  vedtaget via mails i udvalget 15.09.2022 

 

 

Vi forstår, at kommunen skal spare, og at også kulturudbuddet i forsamlingshusene må bidrage. 

Vi føler os dog foranlediget til at komme med denne indsigelse, da vi mener det er vigtigt, at den støtte der 
gives til kulturen i kommunen, også når ud i oplandet og ikke kun målrettes kulturudbuddet i Svendborg by. 
Forsamlingshuspuljen, ikke at forveksle med Renoveringspuljen, har netop med forsamlingshusene som 

ambassadører sikret, at kulturen har mulighed for at nå bredt ud til alle kommunens borgere også i 
landdistrikterne. Det giver sammenhængskraft, fællesskab og incitament til at stable arrangementer af høj 
kvalitet på benene. 

Der har gennem årene med forsamlingshuspuljen været talrige foredrag, teaterforestillinger, koncerter og 
andre arrangementer af en kaliber, som husene ellers ikke ville have kunnet financiere. Disse begivenheder 
vil uden støtte, om ikke helt forsvinde, så dog blive kraftigt reduceret og i nedskaleret form. Derudover har 
flere huse allerede nu entreret med kunstnere i 2023. 

Vi henstiller derfor til, at forsamlingshusene kan bibeholde denne gode støtte til gavn for borgere spredt ud 
over samtlige Svendborg Kommunes distrikter. Hvis den støtte ,vi hidtil har fået, kommunens økonomiske 
situation taget i betragtning, ikke længere er mulig, vil vi foreslå, at vi beholder puljen, men i reduceret 
form. Ikke mindst i krisetider er kulturen vigtig – også ude på landet. 

 

 

Med venlig hilsen og på vegne af  

Svendborg kommunes Forsamlingshusudvalg 

Eva Agger 

Formand. 

 

 

 



16/9-2022

Høringssvar til reduktionsforslag for anlæg
Vedr. Land, By og Havneudvikling pkt. 26, 27 og 28

Forum 5762 er en lokal forening i 5762-området og arbejder med lokaludvikling – både med
egne projekter og i samarbejde med Plan- og lokaludvalget i Svendborg Kommune.
Således driver foreningen bla:
- borgerhuset, Station 5762 (på en 25 årig rådighedsret og med kommunal omstillingspulje

på 500.000 samt andre fondsbevillinger på foreløbigt 1.050.000, men med flere
ansøgninger på vej), aftenskolen,

- FolkeAkademiet Sydfyn, der udbyder kurser og foredrag inden for folkeoplysningen
- 3 årlige borgermøder omkring lokaludvikling,
- ligesom vi har gennem kommunale midler har udviklet potentialeplan, lavet hjemmesiden

www.forum5762.dk og uddelt borgerbudgetter til 18 lokalebårne projekter -
https://forum5762.dk/fra-plan-til-handling/

Som udgangspunkt har Forum 5762 stor forståelse for, at der skal foretages budgetmæssige
besparelser og justeringer for at leve op til de kommunale aftaler og forpligtelser, og at alle
dele af det kommunale anlægsbudget i den forbindelse skal efterses.
At de 3 puljer til potentialeplaner og borgerbudgetter (26), Lokalsamfundspuljen (27) og
Lokal Anlægspulje (28) således også er i spil er således ud fra en overordnet økonomisk
betragtning forståeligt, men ud fra en lokaludviklingsbetragtning meget beklageligt.

Forum 5762 bygger på den grundlæggende præmis, at en afgørende del af et områdes
lokaludvikling bygger på et tillidsfuldt samspil mellem på den ene side det lokale
civilsamfunds evne og vilje til at tage lokalt ansvar samt det politiske niveaus ansvar for
grundlæggende velfærdsinfrastruktur og samarbejde med civilsamfundet.

Siden dannelsen af Forum 5762 i 2018 har vi oplevet, at denne balance har været passende,
samt at samarbejdet med Svendborg Kommunes politiske og administrative niveauer er godt
og tillidsskabende, og at de midler, der gennem anlægspuljer og pulje til potentiale- og
borgerbudget har været med til at give grobund for en overvældende mængde af arbejdstimer,
der løbende er og bliver lagt i frivilligt arbejde rettet mod lokale initiativer, der ligeledes
involverer den store gruppe af tilflyttere, som postnummer 5762 meget glædeligt oplever i
disse år.

Det er således vores fortolkning, at den lokale tilflytning og mange nye lokale initiativer er et
positivt resultat af den gode balance mellem lokale - ofte frivillige - kræfter og kommunal
politisk og økonomisk støtte, og det er som udgangspunkt således Forum 5762 ønske, at alle 3
puljer videreføres i 2023.

Skulle det ikke være økonomisk muligt, vil det være Forum 5762 anbefaling, at puljen til
potentialeplaner og borgerbudgetter som et absolut minimum fastholdes for 2023 og frem, da
denne pulje uden tvivl er den pulje, der har mulighed for at igangsætte mindre lokale



initiativer, samt at de 2 anlægspuljer forhåbentlig vil kunne genfindes fra budget 2024 og
frem.

Overordnet set er det vores opfattelse at kommunen i kraft af de tre puljer gennem frivilligt
engagement, initiativ og indsats i lokalområderne har fået tilført overordentlig meget værdi og
“valuta” for pengene. Alt sammen medvirkende til at opretholde kommunens vigtige balance,
sammenhæng og synergi mellem by og land.
Udsigten til at denne understøttelse skulle forsvinde, giver i det lys meget lidt mening.

Med venlig hilsen
Forum 5762
v/ bestyrelsen



Fra: Poul Henriksen <henriksen@adr.dk> 
Sendt: 14. september 2022 17:57
Til: Økonomi Fælles Mail <okonomi@svendborg.dk>
Cc: Elisabeth og Steen Antonsen <Antonsen@dadlnet.dk>
Emne: Høringssvar vedr. anlægsbevilling til foreningen Bofællesskab i Vejstrup.

Høringssvar vedr. Bofællesskab i Vejstrup og anlægsbevilling 2023.

Vi kan fuldt ud tilslutte os det fremsendte høringssvar fra foreningen Bofællesskab i Vejstrup fremsendt af 
bestyrelsen for foreningen dateret 9.september 2021.

Vi kan ligeledes fuldt ud tilslutte os fremsendte høringssvar fra SAB Svendborg Andelsboligforening dateret 
12. september 2021.

Vejstrup er et stærkt lokalsamfund med fællesskaber på kryds og tværs af geografi og generationer, hvor vi 
følger med i hinandens liv og hjælper hinanden. Tilflyttere mærker straks dette og trivis fantastisk her.

Der er stor opbakning til det kommende bofællesskab, som vil tiltrække nye beboere til området.
Samtidig vil der blive frigjort attraktive boliger fra de i lokalsamfundet, som vælger at flytte i bofællesskabet.

Der er skabt et momentum for Bofællesskabet i Vejstrup, som det vil være ulykkeligt at miste.

Vi vil derfor gerne opfordre til, at anlægsbevillingen fastholdes alternativt flyttes til et af overslagsårene. 
Dette vil gøre at vi kan fastholde håbet om et kommende bofællesskab og fortsætte arbejdet hermed.

Med venlig Hilsen

Birthe og Poul R. Henriksen
Brudagervej 36
5882 Vejstrup
Tlf. mobil 2917 6775
Mail henriksen@adr.dk
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 12. september 2022 

 

 
Høringssvar til reduktionsforslag – anlægsbudget 2023-2026 

 
På vegne af SAB og borgergruppen i Vejstrup, der står bag projektet ”Alment 
bofællesskab i Vejstrup”, skal hermed bemærkes følgende til reduktionsforslaget. 

 
Indledningsvist – vi ser naturligvis gerne projekt ”alment bofællesskab i Vejstrup” 

gennemført indenfor de næste 3 – 4 år. 
 

I den forbindelse vil vi gøre opmærksom på, at budgetforliget for 2022 skabte et 
momentum for Vejstrup i almindelighed og dette projekt i særdeleshed. Der er 
således fundet en egnet grund i Vejstrup, der er en fælles forståelse med en lodsejer, 

der er villig til at sælge et jordstykke, og planarbejdet i Svendborg Kommune er 
igangsat. 

 
Den 12. marts 2022 afholdte foreningen ”Bofællesskab i Vejstrup” i samarbejde med 
Svendborg Kommune en velbesøgt netværksdag i Vejstrup forsamlingshus med 

deltagelse fra borgere, interessenter og myndigheder. Foreningen, der er stiftet i 
2021, omfatter foreløbig 8 husstande. Foreningen bliver jævnligt kontaktet af borgere 

fra Vejstrup, fra den øvrige del af Svendborg Kommune samt det øvrige Danmark – 
og de giver alle positive tilkendegivelser i forhold til ideen om at flytte i et kommende 
bofællesskab i Vejstrup. 

 
Med andre ord: projektet har stor opbakning. 

 
Ifølge sagens natur vil projektet, såfremt besparelsen fastholdes, blive opgivet – og 
Svendborg Kommune og Vejstrup vil have misset en gylden mulighed for udvikling. 

 
Vi opfordrer derfor til at projektet fastholdes, og at anlægsudgiften flyttes til enten 

2024 eller 2025. Det vil på én gang give mulighed for at genoptage planarbejdet og 
fastholde momentum. 
 

 
Venlig hilsen 

 
 
Thomas Jeppesen    Elisabeth Antonsen 

Direktør – SAB    Formand foreningen 
     Bofællesskab i Vejstrup 

|  Telefon 62 21 19 76 
|  Website www.sab.dk 
|  E-mail post@sab.dk 
|  Bankkonto Nordea 
|  2680 - 7040263033 
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Emne: VS: Høringssvar fra Skårup Skole 

Fra: Steen Christian Knutzen <steen.christian.knutzen@svendborg.dk>  
Sendt: 16. september 2022 11:25 
Til: Økonomi Fælles Mail <okonomi@svendborg.dk> 
Cc: Allan Østergaard Hansen ‐ Skårup skole (grfj5cup@svkskole.dk) <grfj5cup@svkskole.dk>; Andreas Dahl <Andreasmdahl@hotmail.com>; Christina Crillesen 
<christina.crillesen@svendborg.dk>; Heidi G. Højager (gertsdatter@gmail.com) <gertsdatter@gmail.com>; Jacob Lindner Bonde (jacob@lbonde.dk) <jacob@lbonde.dk>; 
Jane Lønberg ‐ Skårup Skole (jane0328@svkskole.dk) <jane0328@svkskole.dk>; Jesper José Petersen (jp@bloq.dk) <jp@bloq.dk>; Karin Lundgaard 
<karin.lundgaard@svendborg.dk>; Linda Beck Madsen <linda.uldmagasinet@gmail.com>; Marianne K. Nielsen (kjaerogko@gmail.com) <kjaerogko@gmail.com>; Mogens 
Friborg (mogensfriborg@gmail.com) <mogensfriborg@gmail.com>; Pernille Langelund (pernille@langelund.dk) <pernille@langelund.dk>; Thomas Bundgaard 
(t.bundgaard@me.com) <t.bundgaard@me.com> 
Emne: Høringssvar fra Skårup Skole 

Høringssvar. 

Vi vil fra Skårup Skoles bestyrelse og MED-udvalgs side gerne problematisere potentielle besparelser på de områder, der vedrører skoler (bilagene 37, 
38 og 39). 
Skolernes mulighed for at løfte deres opgave på en stærk og læringstilstrækkelig måde beror, udover den dygtige pædagogiske indsats også på, at de 
miljøer, i hvilke eleverne færdes, er tidssvarende og inspirerende. 
Vi har behov for fysiske læringsmiljøer, der bakker op de måder, hvorpå elever lærer og bedst og som er trivselsunderbyggende.  
De fysiske læringsmiljøer har meget stor betydning for elevernes trivsel.  

Venlig hilsen  

Steen Christian Knutzen 
Skoleleder 

Svendborg Kommune  
Børn, Unge, Kultur og Fritid 
Skole og Uddannelse 
Skårup Skole 



2

 
Østergade 53 
5881 Skårup Fyn 
 
Tlf: +4562234876 
Email: steen.christian.knutzen@svendborg.dk 
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